
کد خبر: 458443
چهارشنبه 11 آبان 1401 15:37

رئیس سازمان بورس:

اعتماد سهامداران را به بورس برمیگردانیم
مجید عشقی با بیان اینکه بازگشت اعتماد سهامداران، اقدامی سخت اما با اجرای برنامهها و رفع ابهامها، این اعتماد را بر میگردانیم، گفت: اکنون به

صورت دائم در حال برگزاری جلسات با بانک مرکزی به منظور کنترل نرخ سود بانکی هستیم و تعامل خوبی در این زمینه شکل گرفته است.

به گزارش خبرنگاران گروه بورس، بانک و بیمه گزارش خبر، مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به تصمیمات سازمان بورس برای افزایش
دوباره دامنه نوسان اشاره کرد و افزود: دامنه نوسان در اواخر تابستان افزایش پیدا کرد و اکنون هم برای مدتی معاملات بازار با دامنه نوسان فعلی
ادامهدار خواهد بود که پس از ارزیابی نتایج معاملات بورس با دامنه نوسان هفت درصدی، تصمیمات لازم برای افزایش دوباره دامنه نوسان اتخاذ

خواهد شد، اما بعید است، دامنه نوسان در فصل پاییز افزایش یابد.
برنامههای سازمان بورس برای تغییر مسیر معاملات بازار سهام

وی به اقدامات سازمان بورس برای بهبود وضعیت فعلی معاملات بازار سهام و نیز کاهش نوسانات این بازار تاکید کرد و گفت: بحث ابزارسازی و نیز
نهادسازی از جمله اقداماتی است که از مدتها قبل در سازمان بورس آغاز شده و ادامهدار خواهد بود.

عشقی اظهار داشت: در این زمینه سعی داشتیم تا اقدامات لازم در زمینه راهاندازی انواع صندوق سرمایهگذاری مانند صندوق اهرمی، صندوق با اصل
تضمین سرمایه و صندوق املاک و مستغلات را در دستور کار قرار دهیم.

سهامی که اکنون در بازار وجود دارد همه در یک شرایط نیستند و قیمتی که در برخی از سهام ارزنده وجود دارد احتمالاً دیگر تکرار نخواهند شد
رئیس سازمان بورس خاطرنشان کرد: این صندوقها از جمله صندوقهایی بودند که برای نخستین بار راهاندازی شدند و سرمایهگذاران با سطح

ریسکهای مختلف میتوانند اقدام به سرمایهگذاری در این صندوقها کنند.
وی بیان کرد: از سوی دیگر موضوع تاسیس نهادهای مالی جدید در حوزه سبدگردانی و کارگزاری برای ارائه خدمات جدید به سهامداران مورد بحث قرار

گرفت که در چند وقت گذشته مجوزهای جدیدی در این زمینه ارائه شد.
عشقی اعلام کرد: نخستین کارگزاری که با دستورالعمل جدید مجوز فعالیت گرفت بهزودی فعالیت خود را آغاز میکند، باقی نهادها در حال تاسیس و

انجام کارهای مقدماتی هستند.
تزریق منابع جدید به صندوق تثبیت بازار سرمایه

رئیس سازمان بورس به دیگر برنامههای این سازمان برای تغییر مسیر معاملات بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: اقدام دیگر مربوط به تزریق منابع در
صندوقهای حمایتی مانند صندوق تثبیت و توسعه بازار سرمایه است که ادامهدار است و منابع خوبی به صندوق تثبیت وارد خواهد شد.

وی با بیان اینکه شوکهای وارد شده به بازار از جمله مواردی است که به اعتماد سرمایهگذار ضربه میزند، افزود: اکنون و در وضعیت فعلی به دلیل
اعمال افزایش دامنه نوسان، وجود بازارگردانان و نیز صندوقهای حمایتی عموماً با صف فروش در بازار مواجه نیستیم و خریدها در حال انجام است.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: اتفاقات و تغییرات رخ داده در سطح کشور و نیز سطح بینالمللی مانند نوسان قیمت کالا و نرخ بهره جهانی در اروپا و

آمریکا باعث شد تا سهامداران از سرمایهگذاری در بازار عقب نشینی کنند و در انتظار بازگشت شرایط پایدار باشند.
اعتماد سهامداران را بر میگردانیم

وی با بیان اینکه اعتماد به سرمایهگذاری در بورس باید به مرور به بازار بازگردد که قطعاً اقدامی سخت اما شدنی است، گفت: در دورههای مختلف این
مساله را تجربه کردهایم که اعتماد به راحتی به بازار باز نمیگردد، زیرا سرمایه حساس به اتفاقاتی است که رخ میدهد اما با استفاده از تجربیات قبلی،

رفع ابهامها در سطح کلان اقتصاد، عملیاتی کردن برنامههای توسعهای و مشورت با خود فعالان بازار و صاحبنظران، اعتماد را به بازار برمیگردانیم.
اکنون رقمی برای واریزی به صندوق تثبیت باقیمانده که به نظر میرسد تا چند روز آینده رقم قابل توجهی به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شود

عشقی خاطرنشان کرد: اکنون همه تلاش خود را به کار میگیریم تا منابع صندوقهای حمایتی تامین شود و این اطمینان را به بازار بدهیم که همواره
خریدار در بازار وجود دارد.

رئیس سازمان بورس معتقد است؛ سهامی که اکنون در بازار وجود دارد همه در یک شرایط نیستند و قیمتی که در برخی از سهام ارزنده وجود دارد
احتمالاً دیگر تکرار نخواهند شد.

وی با بیان اینکه بسیاری از سهام از نظر ارزش جایگزینی و نیز سودآوری در موقعیت خوبی قرار دارند، اظهار داشت: همسو با خروج نقدینگی از بازار،
ورود نقدینگی هم وجود دارد عددی که در یک دوره توسط حقیقیها از بازار خارج شد توسط حقوقیها به بازار وارد شده است، بنابراین نمیتوان اعلام

کرد که در مقابل خروج نقدینگی، هیچ پول وارد بازار نشده است.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: امیدواریم بهبود شرایط بنیادین بازار کمکی در تغییر دیدگاه سهامداران نسبت به بازار سرمایه باشد.

شرایط فعلی بازار سهام رو به بهبود خواهد رفت
وی با بیان اینکه با گذشت نوسانات، شرایط فعلی بازار رو به بهبود خواهد رفت، گفت: این جهتگیری در دولت وجود دارد تا در تصمیمات بودجه،
برنامه هفتم توسعه و نیز تصمیماتی که به صورت مستمر در دولت اتخاذ میشود به سمت افزایش سرمایه گذاری و نیز اجرای طرح توسعه توسط

شرکتها پیش برود.
بعد از ارائه گزارش ۶ ماه شرکتها، فشار فروشی در بازار ایجاد شد که قابل پیشبینی هم بود و با توجه عملکرد نامطلوب برخی از شرکتها و نیز

سودآوری پایین آنها طبیعی بود که این فشار فروش در بازار ایجاد شود
عشقی با اشاره به اینکه طرحهای خوبی در بسیاری از شرکتها وجود دارد که میتوانند در بلندمدت کمک کننده به سودآوری شرکتها باشد، بیان کرد:
نوسانات قیمت جهانی همواره وجود داشته، اما سهامداران باید مراقب باشند تا سهام ارزنده خود را با قیمت پایین و در شرایط روانی بازار به فروش

نرسانند.
عملکرد نامطلوب برخی از شرکتها



وی خاطرنشان کرد: بعد از ارائه گزارش ۶ ماه شرکتها، فشار فروشی در بازار ایجاد شد که قابل پیشبینی هم بود و با توجه عملکرد نامطلوب برخی از
شرکتها و نیز سودآوری پایین آنها طبیعی بود که این فشار فروش در بازار ایجاد شود.

عشقی با بیان اینکه در آن زمان با همکاری شرکتها و نیز هلدینگهای بزرگ سعی بر کنترل نوسانات بازار داشتیم، گفت: صندوقهای حمایتی به
صورت دائم در بازار حضور داشتند و خرید خود را انجام دادند.

فروش هیجانی سهامداران خرد در بازار
عشقی ادامه داد: قبلا هم شاهد چنین روزهایی در بازار بودیم و فشار فروش در بازار وجود داشته است اما بررسیها نشان میدهد که فروشنده بزرگی در

بازار وجود ندارد و فقط برخی از سهامداران خرد در بازار به واسطه جو روانی که در بازار حاکم شده اقدام به فروش سهام خود در بازار میکنند.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به وجود خریداران بزرگ در بازار که مستعد خرید سهام با قیمت پایین در بازار هستند، اشاره کرد و افزود: جلسات

متعددی را با این سهامداران برگزار کردیم تا اقدام به حمایت از سهام خود در قیمت های منطقی کنند.
جلوگیری سهامداران از فروش سهام ارزنده در بازار

وی در ادامه سهامداران را مورد خطاب قرار داد و گفت: به سهامداران توصیه میکنم که اقدام به فروش سهام ارزنده خود در قیمت پایین نکنند.
عشقی با بیان اینکه در حال رایزنی برای ورود نقدینگی چشمگیر به بازار هستیم، افزود: اکنون صندوق توسعه ملی و نیز هلدینگهای بزرگ از این
نقدینگی برخوردارند و وارد بازار میکنند؛ در این زمینه وزیر اقتصاد به جد پیگیر این مسایل است تا از طریق تزریق نقدینگی به بازار و صندوق های

حمایتی اقدامات لازم در زمینه بهبود وضعیت بازار به کار گرفته شود.
زمان خروج بازار سهام از این وضعیت

عشقی با بیان اینکه امیدواریم این روزهای سخت به زودی بگذرد اما به دلیل آنکه شرایط بازار به چندین عامل مختلف بستگی دارد، نمیتوان زمان
دقیقی را برای خروج بازار از این وضعیت اعلام کرد، گفت: بازار اکنون به نقطه ای رسیده است که مسیر آن با نقدینگی نه چندان زیاد میتواند تغییر

کند.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: همه تلاش خود را به کار خواهیم گرفت تا تصمیماتی که اتخاذ میشود، کمک کننده به ایجاد تعادل در

روند معاملات بازار باشد.
وی گفت: پیشنهاداتی مانند کاهش نرخ مالیات نقل و انتقال سهام، تخصیص ردیف بودجه در سال ۱۴۰۲ به صندوق تثبیت بازار سرمایه را به دولت

داشتیم که اعلام کردیم بهتر است زودتر مصوب شود.
عشقی اظهار کرد: این مسایل را به محض نهایی شدن با ستاد اقتصادی مطرح خواهیم کرد، برخی از آنها مربوط به احکام بودجه، برخی دیگر مصوبات

دولت و برخی هم مربوط به داخل سازمان بورس است که مورد پیگیری قرار خواهند گرفت.
کنترل نرخ سود بانکی از سوی بانک مرکزی

عشقی به همکاری بانک مرکزی و سازمان بورس در راستای کنترل نرخ بهره بانکی اشاره کرد و گفت: اکنون به صورت دائم در حال برگزاری جلسات با
بانک مرکزی هستیم و تعامل خوبی را با آنها داشتیم که این تعامل به صورت دائم با بانک مرکزی ادامه دارد.

به گفته رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، نرخ بهره بین بانکی در سه هفته گذشته افزایش نداشت و تقریباً ثابت بود.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی با دغدغههایی در زمینه تورم و نقدینگی همراه است و قطعاً ملاحظاتی را در این راستا خواهد داشت، گفت: طبق توافقات
صورت گرفته اکنون نرخ سود بانکی در حال کنترل است، اما برخی از بانکها با پیشنهاد نرخ بالای سود سپرده به مشتریان خود تخلفاتی را انجام دادند

که بانک مرکزی با آنها برخورد کرده و به کمیته انتظامی بانکها گزارش شد تا به تخلفات آنها رسیدگی شود.
عشقی ادامه داد: نرخ سود بانکی به صورت رسمی افزایش پیدا نکرده است، اما برخی از بانکها تخلف کردند که بانک مرکزی با آنها برخورد میکند و

قطعاً پیگیری میشود.
سازمان بورس متولی راهاندازی صندوق پروژه نیست

رئیس سازمان بورس در بخش پایانی این گفتوگو به آخرین اقدامات انجام شده در خصوص راهاندازی صندوق پروژه اعلام کرد: سازمان بورس متولی
راهاندازی صندوق پروژه نیست، شخصی که صاحب پروژه است باید به سازمان بورس مراجعه کند تا از طریق ارائه مجوز به وی، صندوق پروژه راهاندازی

شود.
وی با بیان اینکه دستورالعمل تهیه شده برای این صندوق با مشکلاتی همراه بود که باعث شد بسیاری از پروژهها قابلیت تعریف در قالب صندوق پروژه
را نداشته باشند، گفت: اصلاحاتی در زمینه دستورالعمل با نظرات کارشناسی فعالان بازار انجام و اکنون ارائه شده تا اگر طبق دستورالعمل جدید مشکلی

ندارند درخواست خود را ارائه دهند.

منبع: پایگاه خبری بازار سرمایه ایران(سنا)


